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S L O V O    S T A R O S T K Y

Vážení spoluobčané!
Je tady opět konec roku, kte-

rý přinesl řadu změn do našeho 
městyse a tyto změny jsme určitě 
všichni, kteří chodíme s očima 
otevřenýma, zaznamenali.

Letošní rok byl ve znamení 
prvního roku čtyřletého volební-
ho období nového sboru zastupi-
telů. Protože polovina zastupite-
lů byla vyměněna za nové členy, 
nějakou dobu trvalo, nežli si za-
stupitelstvo osvojilo předepsa-
ný způsob práce a nastartovalo 
efektivní fungování tohoto nej-
důležitějšího orgánu každé obce. 
Musím říci, že vítám každou 
iniciativu členů zastupitelstva, 
se kterou přicházejí pro zlepšení 
našeho společného komunitní-
ho života. A musím konstatovat, 
že se nám snad daří uvádět řadu 
novinek do života. Snahou všech 
zastupitelů je otevřenost směrem 
k veřejnosti, výsledkem bude 
zveřejňování zápisů z jednání 
zastupitelstva v plném znění.  
Z důvodu dodržení litery zákona 
budou jen některé citlivé údaje 
anonymizovány. Zápisy najdete 
na webových stránkách městy-
se, budou zde nahrány i zápisy  
od začátku volebního obdo-
bí 2014 – 2018. Nově naleznete  
na webových stránkách i od-
kaz na rozklikávací rozpočet 
městyse, který je pravidelně ak-
tualizován na stránkách Mini-
sterstva financí ČR. V příštím 

roce se nám snad také podaří 
změnit tvář obecního webu, aby 
byl flexibilnější pro zveřejňování 
informací, aby odpovídal poža-
davkům dnešní hektické doby  
a ve větší míře než dosud posky-
toval informace všem skupinám 
našich obyvatel. Určitě uvítám 
Vaše nápady a náměty, které by 
bylo vhodné nově na web zařadit, 
co Vám na webu chybí apod. Na-
pište nám svůj názor!

Pokud se vrátím zpět ke zhod-
nocení uplynulého roku, byl to 
rok naplněný realizací několika 
stavebních projektů. V květnu 
se podařilo dokončit stavební 
část přestavby bývalé školky  
na bytový dům s pěti byty. V lis-
topadu se, po úspěšné kolaudaci 
díla a posílení elektrické přípoj-
ky, mohli nastěhovat nájemníci, 
kteří splňovali podmínky dota-
ce pro cílovou skupinu. Věřím, 
že se jim bude v nových bytech 
dobře bydlet. Celkové náklady  
na přebudování domu narostly  
na 5. 400 tis. Kč, z toho dotace 
státu činila 2.900 tis. Kč, podíl 
městyse se nakonec vyšplhal  
na částku 2.500 tis. Kč. Od pro-
since se začnou náklady městy-
se vracet ve formě nájemného.  
Z deseti nových obyvatel domu 
je současně sedm z nich novými 
obyvateli městyse.

Dalším určitě smysluplným 
počinem byla oprava komuni-
kace v Dolním konci, vložené 

finanční prostředky činily téměř 
900 tis. Kč, ale z této části městy-
se se vyloupla příjemná lokalita. 

Ke zlepšení vzhledu nejen 
Dolní ulice přispěl projekt re-
vitalizace veřejného osvětlení 
v rámci programu Ministerstva 
průmyslu a obchodu ČR EFEKT 
2015, v rámci kterého došlo k vý-
měně cca 66 ks svítidel dvou větví  
/náměstí, Olešnička/ veřejného 
osvětlení za úsporná LED svíti-
dla značky Philips. Tento projekt 
ve výši cca 900 tis. Kč byl dota-
cí ponížen o 372 tis. Kč. Věřím,  
že návratnost finančních pro-
středků se projeví v úspoře ná-
kladů za elek-
trickou energii  
a opravy sou-
stavy. Celko-
vě máme cca 
140 světelných 
bodů, takže větší 
polovinu je ještě 
potřeba vymě-
nit, ale to nebu-
de možné hned 
vzhledem k vel-
ké finanční ná-
ročnosti těchto 
revitalizací. Pří-
ští rok bychom 
u s k u t e č n i l i , 
pokud získáme 
konečně dotaci 
na vybudová-
ní chodníku  
od mapy k žele-
zárnám, vybu-
dování osvětlení 
této části, která 
vyjde na 1 mili-
on Kč, vzhledem 
k tomu, že musí 
být kabelová-
na dle nových 
předpisů již 
zemí.

Dále se letos 
podařilo změ-
nit letitou tvář 
úřadu městyse. 
Byla vyměněna 
střecha, vymě-
něny okapy a 

svody, zbourány a vystavěny ko-
míny, byla nově natřena fasáda 
budovy a bude dořešena vstup-
ní část. Celkové náklady činily 
cca 550 tis. Kč, na tuto akci jsme 
dostali dotaci z Kraje Vysočina  
ve výši 104 tis. Kč. V březnu 2016 
bude v přízemí budovy městyse 
nově otevřena pobočka České 
pošty, kterou bude nově provozo-
vat Městys Štěpánov nad Svrat-
kou v rámci programu POŠTA 
PARTNER. Budeme se snažit 
poskytnout občanům více ho-
din pro veřejnost a zajistit služby 
České pošty v rozsahu, jak jsou 
naši občané zvyklí.  

(pokračování na str. 3)



Usnesení č. 6/2015
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 1. října 2015
v zasedací místnosti Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

BERE  NA VĚDOMÍ:

- rezignaci člena zastupitelstva Mgr. Miloslavy Chalupníkové
- složení slibu členem zastupitelstva p. Otakarem Ostrýžem ve smyslu 
§ 69 odst. 2) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění
- kontrola usnesení z minulého zasedání zastupitelstva městyse
- zprávu o činnosti rady městyse 
- pověření finančního výboru k veřejnosprávní kontrole příspěvkové 
organizace 

SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení Murčo Dušan, Opatřil Milan
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- zapisovatele: Mgr. Alenu Boháčovou
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- ověřovatele zápisu Mgr. Ladislavu  Kobzovou a Augustina  Horáka
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- návrh na zařazení nového bodu programu: 
Bod jednání č. 10:   
Přepracování pojistné smlouvy č. 7720924994 s pojišťovnou Koopera-
tiva na pojištění majetku a odpovědnosti od 1. 1. 2016
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- zápis ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou bude 
obsahovat dotazy zastupitelů a odpovědi na základě ohlášení zastupi-
tele – zaznamenat do zápisu nebo mimo zápis 
 pro: 14                    proti: 0  zdržel se: 0
- Kupní smlouvu s Ivanem Škorpíkem na nákup pozemků pod KD  
a v jeho okolí, zapsaných u Katastrálního úřadu pro Vysočinu, Katas-
trální pracoviště Bystřice nad Pernštejnem, na LV č. 476 pro katastrál-
ní území a obec Štěpánov nad Svratkou.
Prodávající touto smlouvou převádí kupujícímu pozemky, uvedené 
výše se všemi součástmi a příslušenstvím, ve stavu, v jakém se tyto 
nemovité věci ke dnešnímu dni nacházejí, za vzájemně dohodnutou 
kupní cenu ve výši 800 000 Kč. Tato částka bude uhrazena formou 
šeku a poplatek za vystavení uhradí kupující ve výši 3.000,- Kč.
Strana kupující se zavazuje řádně a včas splnit příslušné daňové povin-
nosti, tedy ve lhůtě do konce třetího měsíce následujícího po měsíci,  
v němž byl zapsán vklad práv z této smlouvy do katastru nemovitostí, 
podat u příslušného finančního úřadu přiznání k dani z nabytí ne-
movitých věcí, a uhradit vypočtenou daň z nabytí nemovitých věcí  
/32 000,- Kč/. Dále kupující uhradí návrh na vklad do KN a náklady 
spojené s vystavením šeku Českou spořitelnou, a.s.
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- Smlouvu č. 1040008762/001 o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene na pozemcích parcelní číslo 324/10 a 322/5 v k. ú. Olešnička
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- Cenovou nabídku firmy EOn na projektovou dokumentaci osvětlení 
chodníku a parkoviště u hřbitova ve výši 46.754,- Kč včetně DPH.
Poplatek za územní řízení ve výši 20.000,- Kč.
Poplatek za stavební povolení ve výši 10.000,- Kč pro projekt Zvýšení 
bezpečnosti pěší dopravy podél silnice II/387
Nájemní smlouvu o záboru pozemku Povodí Moravy, s. p. za účelem                     
provedení stavby na dobu určitou, sjednanou za cenu 2.301,- Kč/ 
177 m2/rok 
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- doplnění rozpočtového opatření 7/2015 a rozpočtové opatření 8/2015 
v předneseném znění   
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- přepracování pojistné smlouvy č. 7720924994 s pojišťovnou Koope-

rativa na pojištění majetku a odpovědnosti od 1. 1. 2016
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0

Usnesení č. 7/2015
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 12. listopadu 2015 
v zasedací místnosti Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

BERE  NA VĚDOMÍ:

- kontrolu usnesení z minulého zasedání zastupitelstva a závěry jedná-
ní se zástupci Železáren Štěpánov
- zprávu o činnosti rady městyse 
- zprávu finančního výboru k veřejnosprávní kontrole příspěvkové 
organizace 
- rozhodnutí Rady městyse Štěpánov nad Svratkou o přidělení bytů  
v bytovém domě č.p. 9
- plán inventarizace majetku městyse a organizační zajištění inventa-
rizace za rok 2015
- zařazení finančních prostředků do rozpočtu na rok 2016 dle vznese-
ných návrhů

SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení Vícha Dušan, Horák Augustin
 pro: 14  proti:  0  zdržel se: 0
- zapisovatele: Mgr. Alenu Boháčovou
 pro: 14  proti:  0  zdržel se: 0
- ověřovatele zápisu Čuprovou Sašu, Bc. Juříka Ladislava
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- předloženou projektovou dokumentaci pro stavební povolení  
na stavbu: „I/19 Štěpánov nad Svratkou, most ev.č. 19-084“
- Smlouvu zakládající právo provést stavbu „I/19 Štěpánov nad Svrat-
kou, most ev.č. 19-084“ o záboru pozemků v majetku Městyse Štěpá-
nov nad Svratkou v k.ú. Štěpánov nad Svratkou parcelní číslo 619, 620 
a 1014
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- cenovou nabídku společnosti IPI s.r.o. pro zpracování žádosti o do-
taci na SFDI, zpracování zadávací dokumentace pro výběrové říze-
ní na dodavatele realizace projektu, na organizaci zadávacích řízení  
a správu žádosti o dotaci až po závěrečné vyhodnocení akce v celkové 
výši 44 tis. Kč 
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- finanční příspěvek na činnost pěveckého sboru Labyrint ve výši 
5.000,- Kč
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0
- rozpočtové opatření 9/2015 v předneseném znění
 pro: 13  proti: 0  zdržel se: 0

Zapsala: Mgr. Alena Boháčová
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Výpis  z  usnesení  zastupitelstva  městyse (ZM)

VÁS ZVE  
FOLKLÓRNÍ SOUBOR BOROVĚNKA   
ZE ŠTĚPÁNOVA NAD SVRATKOU 

NA TRADIČNÍ VÁNOČNÍ KOLEDOVÁNÍ   
 
 

v kostele  
sv. Václava 

v Dolním Čepí   
27. prosince v 18h 
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JARMARK  S  POHÁDKAMI
Když nastane první adventní 

neděle, začínáme už opravdu vě-
řit, že tu Vánoce budou každou 
chvíli. Pokud jsme si celý rok ne-
udělali čas na pohádky, o svátcích 
to jistě napravíme.

Pohádky ze štěpánovské za-
hrádky otevřely adventní dobu 
i u nás. Nejvíce potěšeni byli ti, 
kteří je viděli poprvé. My ostat-
ní jsme čekali, jaké překvapení 
nám naši „ divadelníci„ připraví. 
A změny byly! Já, jako jistě každá 
pozorná žena, si všimla hlavně 
nových účesů! Paruky byly nejen 

slušivé, ale i neposedné. V oka-
mžiku, kdy se jedna svezla Hon-
zovi z hlavy na stůl, se nesl smích 

celým sálem. A o to, myslím, her-
cům šlo. Pobavit nás! 

Po pohádkách nás čekal Tra-

diční jarmark. Mohli jsme se 
potěšit krásou adventních věnců, 
dřevěných hraček, hraček háč-
kovaných, výrobků pletených  
z papíru, svíček, náušniček…  
A také ochutnat vánoční dobroty. 
Tradičně největší úspěch sklízely 
trubičky.

Jestli jste si domů neodnáše-
li nic hmotného, určitě na Vás 
ulpěly první střípky sváteční ná-
lady. Nevím, jak Vy, ale já se takto 
adventně ladím ráda!

Lenka Malá

S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

Kromě zmíněných větších 
akcí se podařilo i mnoho dal-
šího – oprava obecní budovy  
ve Vrtěžíři, oprava pomníku 
padlých na náměstí s přispěním 
Kraje Vysočina, natěračské práce 
na hřbitově a na veřejných pro-
stranstvích, zbudování nového 
plotu na novém hřbitově, dopl-
nění vybavení dětských hřišť, 
vybavení ZŠ bezpečnostním či-
povacím zařízením při vstupu  
do školy, zlepšení televizního 
vysílání kabelové televize a pře-
chod na plně digitální vysílání, 

rozšíření možnosti interneto-
vého připojení přes kabelovou 
televizi a řada jiných drobností,  
které zlepšují nám všem žití v na-
šem nejkrásnějším údolí.

Vzhledem k tomu, že uzávěrka 
tohoto čísla Štěpánovinek před-
chází poslednímu letošnímu za-
sedání zastupitelstva, dozvíte se 
podrobnosti ze zastupitelstva již 
nově na webu a ostatní (neinter-
netoví) občané až v březnovém 
zpravodaji. V tomto čísle najdete 
výpisy z usnesení zastupitelstev  
z října a listopadu 2015.

Minule jsem děkovala všem 
spolkům a dobrovolníkům, kte-
ří pracují nezištně ve prospěch 
všech. Dnes chci poděkovat 
zaměstnancům úřadu Ing. Ive-
tě Dufkové a Jarce Jurkové, je-
jichž každodenní práce pro nás 
všechny není vůbec jednoduchá  
a ve své složitosti si zadá s málo 
čím. Obě úřednice ochotně zajiš-
ťují také svatební obřady, vítání 
občánků a setkání u příležitosti 
rozloučení s mateřskou školou. 
Děkuji jim za obrovskou trpěli-
vost a vstřícnost a neutuchající 

snahu řešit každodenní problémy 
městyse a našich občanů. Podě-
kování nechť ode mě přijmou  
i další zaměstnanci, kteří zajiš-
ťují údržbu a úklid městyse – Pa-
vel Merta, Jana Kotlánová, Věra 
Štarhová, Milan Humpolíček  
a Augustin Horák. 

Nejen všem zaměstnancům, 
ale i Vám všem, kteří jste dočet-
li až sem, přeji krásné, pohodové  
a klidné vánoční svátky a úspěšné 
vykročení do nového roku 2016!

Šárka Kunčíková

Besedovalo se v malém
V úterý 24. listopadu proběh-

lo další setkání pro rodiče a ty, 
kteří mají zájem bavit se o našich 
dětech. Bohužel se toto setkání 
netěšilo hojné účasti. Pozvání  
i tentokrát přijali PaedDr. Milan 
Pavlík – ředitel pedagogicko-psy-
chologické poradny, speciálně-
-pedagogického centra a prak-
tické školy ze Žďáru nad Sázavou 
a pan David Filip, DiS. z Centra 
prevence Oblastní charity Žďár 
nad Sázavou. Na avizované téma 
„Alkohol a jiné návykové látky  
u našich dětí“ nakonec vůbec 
nedošlo. Vzhledem k malé účasti  
a tomu, že zúčastněnými byly ze-
jména paní učitelky místní ško-

ly, se diskuze zaměřila ke zcela 
jinému tématu. Téměř hodinu  
a půl se debatovalo o novinkách 
ve školském zákoně. Co to bude 
znamenat pro žáky, co to přine-
se pedagogům a jak to jednotli-
vé strany mohou vnímat. I přes 
jinou volbu tématu, byla diskuze 
zajímavá a každý si snad přišel  
na své. 

Troufám si říct, že i přes lehké 
zklamání z neúčasti zkusíme vy-
trvat a v rodičovských kavárnách 
pokračovat. Pevně věřím, že příš-
tě bude mít chuť Vás přijít víc si 
popovídat při šálku kávy. Příjem-
né vánoční svátky a hlavně hodně 
společných zážitků s Vašimi rodi-
nami v novém roce.

Mgr. Stanislava Kubíková

Mladí angličtináři
Se začátkem školního roku 

byl zahájen kroužek anglické-
ho jazyka pro malé nadšence. 
Velice mě potěšil samotný 
zájem, neboť jsem musela 
poslední přihlášené odmítat. 
Určitě se nabízí otázka, proč 
učit tak malé děti cizí jazyk, 
když sotva zvládají svůj ma-
teřský?

Částečně je to pravda. Důleži-
tost mateřského jazyka je neza-
stupitelná. Ovšem je důležité si 
uvědomit, že v dospělosti těchto 
dětí bude anglický jazyk neod-
myslitelnou a nutnou samozřej-
mostí. Mým hlavním cílem je 
probudit v dětech radost, zájem 

a hlavně chuť se učit. Proto se 
každé čtvrteční odpoledne sejde 
„parta“ patnácti nadšených dětí  
a výuka může začít. 

Na závěr bych ráda touto ces-
tou poděkovala také panu ředi-
teli Mgr. Jiřímu Dufkovi a paní 
zástupkyni Mgr. Dáši Kamení-
kové za vstřícnost při organizaci 
kroužku.         Ladislava Kobzová
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Konec roku s sebou přináší 
spoustu krásných zážitků, ale 
také starosti, shon, nervozitu, 
vyčerpanost – zkrátka nepříjem-
nosti, které by s časem Vánoc ne-
měly mít nic společného. Ale tak 
už to chodí. Abychom si dokona-
le vychutnali to krásné, musíme 
projít i strastiplným obdobím.

Vánoce jsou hlavně svátky 
malých dětí, to skutečné kouzlo 
zažíváme právě v dětství a pak až  
s potomky. Vzpomínám si,  
že když mé malé děti našly  
na balkóně v síťce zabalený stro-
meček už dva týdny před „Je-
žíškem“, tak se mi jen těžko vy-
světlovalo, že na dárečky si musí 
prostě ještě chvíli počkat.

Vánoční karamboly při úklidu, 
vaření, pečení cukroví, porcová-
ní kapra…ani nepočítám. A prá-
vě v souvislosti s tímto vším se mi 
vybaví mužský pohled jednoho 
našeho známého (domnívám se, 
že ne jen jeho) na tento chaotický 
předvánoční čas.

Úklid – prý neví, kdo přišel  

s tím, že by se před Vánoci mělo 
gruntovat. Nebyl dozajista zcela 
při smyslech. Už jen ten termín, 
kdy je venku sychravo, někdy  
i mrazivo nebo prší jako z ce-
dníku. Větrat tak, abychom 
nenastydli? Umývat okna, aby  
na nich nezůstávala námraza či 
v posledních létech spíše špina-
vý déšť? No, šikovný muž jako 
on prý zvládne i tohle, ba daleko 
více. Jenže proč? Proč by se to 
mělo dělat zrovna teď? Uklízení 
nad rámec běžných povinností je 
jen pro slabochy!

Dalším oříškem pro něj je 
ryba. Sice by se bez ní o vánoč-
ních svátcích neobešel, ale stát 
frontu na mrskajícího a vypase-
ného kapříka, je ztráta času, ner-
vů a někdy i bojem o mužskou 
prestiž. Stál prý, jednou a napo-
sledy, dlouhou frontu se stejně 
postiženými hlavami rodin, když 
se náhle odkudsi přiřítila jakási 
uštvaná žena s mnoha nákupní-
mi taškami, ihned se nahrnula  
do první linie a s bezelstným 

úsměvem si nechala vylovit  
z kádě rybku na vánoční stůl se 
slovy: „Hrozně spěchám“! Argu-
mentaci, že oni také spěchají, od-
byla slovy: “Abyste se nezbláznili 
a o Vánocích. A nechoďte sem, 
když na to nemáte nervy!“ Poté 
vítězoslavně odkráčela i se svým 
kapříkem. Sice se potom chlapi 
shodli na tom, že to s těmi žen-
skými pár dní musí vydržet, ale 
mužská ješitnost v nich řádně 
bouřila.

Nejslabším článkem v tom-
to „blázinci“ jsou pro něj dárky. 
Proč obdarovávat zrovna o Váno-
cích, když tak může činit po celý 
rok kdykoliv. A co vlastně vy-
brat, když na nás mrká ze všech 
obrazovek, internetů, super  
a hypermarketů a letáků nepře-
berná škála nabídek všeho mož-
ného. Někdy stačí jen kliknout 
myší. Jenže, co vzít? Tohle? Nebo 
támhleto? Nebo snad… Rosí se 
mu vždy čelo a shrne to slovy, že 
do Vánoc času dost. Nakonec stej-
ně poslední den lítá a shání.

Cukroví? Sice moc dobrá věc, 
ale potom ty následky v podobě 
několika kilogramů navíc. Prý, 
když už se to upeklo! Jednou měl 
za úkol pohlídat ozdobené per-
níčky položené na plechu na za-
schnutí. Jak to dopadlo? Pochut-
nal si na nich jejich psí miláček, 
který sladkosti moc rád, protože 
hlídač měl v tu dobu hrozně moc 
práce u televize.

A tak prý od té doby pomáhá 
pouze slovním povzbuzení žen-
ské části rodiny a pomáhá jen  
do té míry, kdy nehrozí nebezpe-
čí další předvánoční katastrofy. 
Jak taková pomoc v praxi vypadá 
asi nebude tím dobrým návodem, 
jak přežít vánoční svátky a při-
tom se nezbláznit.

A tak jen na závěr: Hroma-
du dárků, co pohladí. Rodinu  
a přátele, co nikdy nezradí. K bo-
hatství krůček a ke štěstí krok.

Nádherné Vánoce a šťastný 
nový rok 2016!

MCH

JAK  PŘEŽÍT  VÁNOCE... A  NEZBLÁZNIT  SE?!

Přestože měly děti podzimní 
prázdniny, postávaly v úterní říj-
nové odpoledne se svými rodiči 
a s úsměvem před školou. Tam 
si je vyzvedl hlavní permoník  
a všichni společně vyrazili  
na tajemný průvod Štěpánovem. 
Pro dokreslení atmosféry bylo 
vypnuto obecní osvětlení a cestu 
ozařovala jen světýlka v lucernič-
kách a lampionech v rukou dětí. 
První zastavení si průvod udělal 
v parku osvětleném jen plamínky 
svíček. Velké květiny tam čekaly 
s obrovskou dešťovou kapkou, 
kterou děti prolézaly, aby splnily 
svůj první úkol. Pak pokračovaly 
ke štole. Ta ovšem nebyla v lese. 
Permoníčci ji přenesli na parčík 
před restaurací a zvědavě čekali, 
jestli se děti odváží dovnitř. Děti 
se nebály a štolou hrdinně prošly. 

Radost z toho měla i bludička, 
která permoníkům dělala spo-
lečnost. Poslední lesní strašidla  
na děti čekala u hřiště, kterému 
říkáme Kruh. Připravena byla 
soutěž v hodu šiškou, sladká od-
měna a dobrovolní hasiči. Proč ti?  
Aby dohlíželi na zapálené lam-
piony štěstí, které se postupně 
vznášely do výše. Děti je nadšeně 
doprovázely pohledem a možná 
si všimly i zvědavého úplňku, 
který vykukoval z mraků. Ještě 
nesmím zapomenout na krásně 
vyřezávané dýně, které nechybě-
ly na žádném stanovišti.

Úsměvy na tvářičkách našich 
nejmenších byly tou nejkrásnější 
odměnou všem, kteří se podíleli 
na přípravě této kouzelné světýl-
kové slavnosti. 

Lenka Malá

Česko zpívalo koledy s regio-
nálním Deníkem, do akce se za-
pojilo na několika stech místech 
naší republiky téměř 100 tisíc lidí 
- to jste si mohli přečíst v novi-
nách a pomyslet si: „To mohlo být 
krásné!“ Nebo jste mohli přijít  
ve středu 9. prosince v 18 hod.  
na štěpánovské náměstí zazpívat 
si koledy a říct si: „Bylo to krás-
né!“ 

A kdo mohl, také to udělal.  
S úsměvem jsme si povzdechli,  
že tentokrát vyšla předpověď po-
časí, která ohlašovala déšť. Vy-
zbrojeni deštníky jsme dorazili  
k rozsvícenému stromku, ale 
skončili jsme u kiosku Na Za-
stávce. Ne kvůli tomu, že by-
chom se báli vody, ale housle  
a harmonika mají raději sucho. 

Šárka Blechová a Míša Sedlářo-
vá s maminkami se postaraly  
o krásný hudební doprovod, paní 
starostka rozdala texty a my se 
dali do zpívání. Nezůstali jsme 
jen u „povinných koled“, ale za-
pěli jsme si toho mnohem víc. 
Protože byla tma, na písmenka si 
někdo svítil baterkou, jiný mobi-
lem, někdo zpíval zpaměti nebo 
si jen pobrukoval melodii... Čas 
uběhl jako voda kapající z dešt-
níků a všichni jsme posmutněli,  
že už je konec. Ale ještě nás čeka-
lo občerstvení a slib, že příští rok 
si to zopakujeme!

Přeji Vám všem krásné svátky 
a nezapomeňte si u stromečku 
také zanotovat!

            
Lenka Malá

SLAVNOSTI  SVĚTÝLEK ŠTĚPÁNOV  ZPÍVAL  KOLEDY
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

16. P. Mgr. MILAN  NORBERT  BADAL  OP
(15. 8. 1956 Opočno)

Milan Badal se do Štěpánova 
přistěhoval s maminkou snad  
ve čtvrté třídě. Vychodil zde ško-
lu, v letech 1971 - 1975 vystudo-
val bystřické gymnázium a pak 
studoval filozofii na UK v Praze, 
obor knihovnictví. Během vyso-
koškolských studií byl spojkou 
mezi brněnskými a pražskými 
chartisty a do Štěpánova jezdil 
málo. Více býval spatřen na cha-
lupě u rybníka Argentina, kde 
vítal disidenty, třeba spisovatele 
Ivana Klímu. V roce 1979 dokon-
čil studia a narukoval na vojnu.  
A právě tam byl, sám chlapec 
fyzicky slabý, mírný a nevýboj-
ný, zcela otřesen nedůstojným 
zacházením s člověkem. Rozho-
dl se kvůli tomu pro kněžství,  
ač sám do náboženství nechodil  
a v mládí o víru neprojevoval vi-
ditelný zájem. Na gymnáziu se 
však přátelil především s evan-
gelíky. Přesto se rozhodl pro ka-
tolictví.

Po návratu z vojny pracoval 
v Brně jako knihovník, v letech 
1985–1990 vydával samizdatový 
teologický časopis Sursum a začal 
tajně studovat na kněze až ve vý-
chodním Německu! Tajně vstou-
pil do dominikánského řádu,  
kde přijal řeholní jméno Nor-
bert, slavné řádové sliby složil 18. 
srpna 1988. V prosinci 1989 byl  
v Lipsku vysvěcen na jáhna a dě-
lal pak kostelníka na brněnském 
Petrově. Po pádu komunizmu  
se stal vedoucím nakladatelství 
Petrov a zůstal jím do roku 1991.

Dne 23. března 1991 byl Milan 
vysvěcen v Praze na kněze řádu 
dominikánů. Dalšího dne měl 
slavnostní primici u sv. Michala 
v Brně, které se zúčastnila i řada 
štěpánovských občanů. 

P. Norbert Badal se stal kap-
lanem a pak i rektorem kostela  
sv. Michala, od Nového roku 
1994 odešel do Prahy. Od pod-

zimu 1995 se stal 
poradcem nové-
ho místopředsedy 
Parlamentu Jana 
Kasala a spravoval 
kostel sv. Salvatora  
s Tomášem Halí-
kem. Stal se pro-
středníkem mezi 
lidovci a kardiná-
lem Tomáškem.  
V letech 1996 – 
2003 působil jako 

šéfredaktor Katolického týde-
níku. V tomto období vyučoval 
také na gymnáziu a Filozofické 
fakultě Masarykovy univerzity 
Brno. Byl autorem zvacího dopisu  
pro papeže, v němž doporučoval 
svatořečení nejen pro evangelí-
ky sporného Jana Sarkandera,  
ale i bezproblémové Zdislavy  
z Křižanova. 

Dále byl asignován do praž-
ského dominikánského konventu  
u sv. Jiljí, ale žil mimo klášter. 
Do roku 2010 působil jako vý-
pomocný duchovní ve farnosti  
na Starém Brně. Od roku 2011 je 
administrátorem farnosti praž-
ského arcibiskupství v Hostivi-
cích u Prahy.

Zpočátku publikoval pod 
pseudonymem Milan Bodal, 
nyní spolupracuje pod vlastním 
jménem především s naklada-
telstvím Sursum. V letech 2003 
– 2009 byl členem Rady České 
televize a od roku 2011 členem 
Rady Českého rozhlasu. Milan 
Badal je od roku 2010 osobním 
tajemníkem pražského arcibisku-
pa, primase českého a kardinála 
Dominika Duky.

Vydal knihy Desatero nepoví-
dek (1991), Apokryfy pro kočku 
(1996), Zcestopisy (2003), Ranní 
rozcvičky (2005), Chutě Evro-
py: Cestovní kuchařka Rakous-
kem, Itálií, Francií a Španělskem 
(2006), Rozcvičky před usnutím 
(2008), Ctnosti a neřesti na Kuk-
su (2008), Liga destilatérů a kurzy 
hladovění: Labužnické putování 
po Čechách a Moravě (2008), Bílá 
kniha církve s černou kapitolou: 
20 let svobody 1989–2009 (2009, 
společně s Dominikem Dukou). 
Autor kazety Bůh je láska (1995), 
několik jeho humoristických tex-
tů lze číst v rubrice Zpoza křa  
na Christnetu.  

Hynek Jurman

VESELÁ MÓDNÍ PŘEHLÍDKA

Letošní Posezení při svíčkách 
jsme se rozhodly oživit módní 
přehlídkou ve stylu 70. let. Tento 
nápad jsme Martě Bubeníkové 
schválily už v srpnu a ona od té 
doby hledala, půjčovala, zjišťova-
la, přemlouvala... Postupně jsme 
se k ní přidávaly i my ostatní, pak 
naši příbuzní a kamarádi. V po-
lovině října už byly šaty půjčené, 
roztříděné, vyžehlené, poopra-
vované... Se stejnou vervou jsme 
se pak daly do hledání modelek  
a ještě stihly nasbírat důležité in-
formace, fotky a písničky z těchto 
let. 

A teď bych ráda napsala, jak 
jsme pak pilně cvičily a pilovaly 
kroky. Ale nebylo tomu tak. Pro-
tože nám byly zapůjčeny další 
šaty, probíhalo opět zkoušení, 
vyřazování, opravování zipů 
(to Marta stíhala ještě v pátek  
v noci). Ivča, kterou jsme si vy-
půjčily z Ujčova, si den předtím 
vzala jako doprovod dceru Kač-
ku. Ta pak byla celá překvapená, 

jak rychle jsme jí navlékly 
sukně a kostýmky, které 
nepadly nám starším a roz-
měrnějším. Odkývala nám 
svou účast na přehlídce, ani 
nevěděla jak! Radka, která 
si v pátek šaty neměla čas 
vyzkoušet, půl hodiny před 
vystoupením udiveně stála 
nad hromádkou oděvů, kte-
ré viděla poprvé, chytala se  

za hlavu a měla chuť vrátit se 
domů! Nakonec však svým na-
dáním k improvizaci překvapila 
nejen nás, diváky, ale myslím, že i 
sebe!  Nejmladší modelka Sabin-
ka byla utajena i nám, dostavila 
se s maminkou těsně před začát-
kem. Přestože se trošku styděla, 
šatičky, mašličky i korálky jí ná-
ramně slušely. Troufám si tvrdit, 
že to slušelo nám všem. A co je 
hlavní, všichni (včetně konferen-
cierů, jak se v té době říkalo) jsme 
se náramně bavili. 

„Holky, na dvě hodiny jsem 
úplně vypla a zapomněla  
na všechny starosti!“ Slova, která 
se poslouchají velmi dobře. Tro-
chu nám bylo vytknuto, že jsme 
na pozvánce lépe neuvedly, že je 
přehlídka určena nejen pro naše 
členky. Pokud se rozhodneme 
něco podobného zopakovat, urči-
tě se polepšíme ! 

Díky všem za krásné odpoled-
ne!                                Lenka Malá

Naši školu navštěvují pravidel-
ně Slepíši – tedy členové stejno-
jmenného občanského sdružení, 
které se zaměřuje na práci s lidmi 
se zrakovým handicapem. Jejich 
vizí je seznamovat vidící a nevi-
dící.

Ve výchovně vzdělávacím pro-
gramu Hele lidi se děti seznamo-
valy s životem nevidících a jinak 
handicapovaných. Lektor se zra-

kovým postižením ukázal dětem 
chůzi s bílou holí, seznámil je  
s Braillovým písmem, děti prošly 
zvukovou cestou a vyzkoušeli si 
možnosti svého hmatu. Na inva-
lidním vozíku se pokusily pře-
konat práh v místnosti. Součástí 
programu bylo i modelování  
z hlíny pod vedením nevidícího 
lektora.

Mgr. Bohumila Blechová

HELE  LIDI
Výchovně vzdělávací program pro děti
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Dne 10. listopadu se žáci čtvr-
tého a pátého ročníku rozjeli  
na exkurzi do Brna. Už využití 
hromadných dopravních pro-
středků bylo pro některé zážit-
kem. V Brně nás čekala nejprve 
návštěva Moravského zemské-
ho muzea s expozicí o pravěku.  
Po zopakování znalostí z historie 
jsme se přesunuli do brněnského 
planetária, kde jsme v pohodl-
ných křeslech nově zrekonstruo-

vaného digitária zhlédli program 
Úžasné planety. Po svačince jsme 
pak vyrazili na prohlídku histo-
rického centra Brna. Neopomněli 
jsme ani Starou radnici s br-
něnským krokodýlem a dalšími 
pověstmi, kašnu Parnas, novo-
dobý orloj na Náměstí Svobody  
či Petrov. A nakonec jsme úspěš-
ně zvládli i cestu domů.

Mgr. Bohumila Blechová

Podzim je již tradičně označován slovem pestrý. I podzim  
ve školní družině byl takový. Ve všech oblastech zájmového vzdě-
lávání se toto roční období prolínalo. Tradiční drakiáda na kopci 
za školou a odpolední vycházka pro rodiče a děti do Dubovice nám 
ukázala, jak krásně barevný podzim je kolem nás. Nyní se ale blíží 
vánoční čas. Družina se mění v dílnu plnou nápadů. Zdobíme, vy-
rábíme na jarmark, připravujeme pásmo na družinovou besídku, 
chystáme tvořivou dílnu. Zbývá už jen popřát všem krásné Vánoce 
v kruhu nejbližších. Jana Poláková

OKÉNKO  ŠKOLNÍ  DRUŽINY

PODĚKOVÁNÍ
Rodině Nečesánkové děkujeme za skvělou spolupráci při organiza-
ci podzimní vycházky do Dubovice. Paní Lídě Lukáškové děkuje-
me za sponzorský dar – hry a hračky pod vánoční stromeček. 

Hurá  do pravěku a do vesmíru Čtenářské  dílny  jako  prostředek 
ke  zkvalitnění  čtenářství

V Základní škole ve Štěpáno-
vě nad Svratkou jsme se zapojili  
do projektu Výzva č. 56. 

Ve škole probíhají v rámci vy-
učování čtenářské dílny. Díky 
této aktivitě jsme mohli nakou-
pit do školní knihovny přes 400 
kusů nových knih a nabídnout 
dětem širokou nabídku titulů. 

Důležitost rozvíjení čtenářské 
gramotnosti  pro rozvoj osobnos-
ti jedince není snad třeba připo-
mínat. Ve čtenářských dílnách 

jsou žáci vedeni k uvědomělému 
čtení s porozuměním čtenému 
textu. Je rozvíjena fantazie, před-
stavivost, rozvíjí se vyjadřovací 
schopnosti, komunikativní do-
vednosti, žáci se učí spolupra-
covat, vyhledávat informace  
v textu...

Součástí projektu byl i jazyko-
vý pobyt žáků v rakouském Sem-
meringu.

Mgr. Dáša Kameníková
Naše škola získala dotaci  

z Kraje Vysočina na nákup sta-
vebnic ROTO z Vysočiny. Sta-
vebnice jsou určeny především 
žákům 1., 2. a 3. ročníku ZŠ, své 
využití však najdou i v mateřské 
škole. Stavebnice, metodické ma-
teriály z Kraje Vysočina a pra-
covní sešity jsou využívány nejen  

ve vzdělávací oblasti Člověk  
a svět práce, ale i v dalších čin-
nostech dětí, při individuální 
i skupinové práci. Stavebnice  
i vytvořené sestavy (možnost do-
tváření) jsou využívány i v jiných 
vzdělávacích oblastech pro ná-
zornost, zpestření výuky.

Mgr. Dáša Kameníková

Podpora polytechnické výchovy 
v mateřských a základních školách

Jazykový pobyt v Rakousku
Rakouské městečko Sem-

mering navštívila skupina 23 
žáků a 3 pedagogů ZŠ Štěpánov  
ve dnech 4. -  8. října 2015. Sou-
částí zahraničního pobytu byl 
jazykový kurz vedený kvalifi-
kovaným lektorem. Učit se cizí 
jazyk s  rodilým mluvčím bylo  
pro žáky nejenom zpestřením 
výuky, ale i velkou zkušeností  
a motivací k  osvojování si něm-
činy. Kromě devítihodinové-
ho jazykového kurzu měli žáci 
možnost na každém kroku slyšet 
německý jazyk a komunikovat 
v něm (např. objednávání si v re-
stauraci, nakupování, otázka na 
cestu). Při návštěvě hradu Ober-
kapfenberg slyšeli v cizím jazyce 
přednášku o dravcích a také pro-
hlídka hradu byla doprovázená 
komentáři v němčině.

Neboť jsme byli v jednom  
z nejznámějších turistických 
středisek Evropy, vydávali 
jsme se po značených stezkách  
do blízkého okolí. Jedna z tras 
vedla kolem proslulé horské 
dráhy Semmeringsbahn, po kte-
ré jsme se také projeli. V krásné 

alpské krajině jsme obdivovali 
například dvoupatrový viadukt 
Kalte Rinne, skalní stěnu Polle-
reswand a došli jsme i na místo, 
odkud jsme měli stejný výhled, 
jaký měli Rakušané na své dvace-
tišilinkové bankovce.

Jazykový pobyt jsme zakončili 
výletem do Mariazell, do největ-
šího poutního místa Rakouska. 

Žáci se učili neustále během 
celého pobytu (při čtení různých 
informačních cedulí a letáčků, 
názvů obchodů a institucí) a na-
vštívili mnoho zajímavých míst. 
Proto věřím, že náš výlet do Ra-
kouska pomohl nejen k  jazyko-
vému rozvoji všech zúčastněných 
žáků. Petra Stárková
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Plánovaný obchvat 

silnice

Svého času se mi dostal  
do rukou plánek, zhotovený  
k předpokládané racionalizaci 
výroby ve slévárně MEZ Štěpá-
nov. Není datovaný, ale předpo-
kládám, že vznikl koncem 60. let 
minulého století.

Dnešní podoba silnice č. 19 
(tehdy č. 18) už je totiž zakresle-
na jako hotová věc, ale nájezdy 
na ní se liší od konečné realizace. 
Tehdy se nepředpokládal nájezd  
od řeky nedaleko hřbitova a  
o kousek dále mělo být křížení 
s dosavadní silnicí č. 387. A dal-
ší nájezd měl být křižovatkou  
u Slovenska. Základem studie 
bylo vyřešit dopravu rozměrněj-
ších nákladů do slévárny v situa-
ci, kdy nebyla povolena odbočka 
od nové silnice č. 18.

Na obrázku jsou nejzajímavěj-
ší dva návrhy. Jednak plánovaný 

obchvat Ště-
pánova, kdy 
měla silnice 
od hřbitova 
po pravém 
břehu Svratky 
p o k r a č o v a t 
plynule dále 
kolem řeky, 
takže pro-
voz k Víru by 
zcela minul 
centrum Ště-
pánova. Tato 
v z d á l e n ě j š í 
vize je načrt-
nuta pouze 
přerušovanou 
čárou, ale pro-
ve d i t e l n ě j š í 
měl být druhý 
návrh. A sice 
most z Malé 
Olešničky, který by přímo nava-
zoval na silnici od Vrtěžíře. Ná-
klady by tedy jezdily z této nové 
křižovatky do Velké Olešničky  

a tam odbočovaly ke slévárně. 
Silnice pak měla pokračovat 
přímo přes Valdhansovo stavení  
ke Slovensku a dále na Hodůnky 
směr Boskovice a Prostějov.

Možná je škoda, že něco z na-
vrhovaného nevzniklo, ale to ať si 
každý posoudí sám.

Hynek Jurman

S P O L E Č E N S K Á
            K R O N I K A

Narozené děti:  Jaroslava Balážová
   Bohumil Vozdecký
   Vojtěch Skokan
Jubilanti:
Významné životní jubileum oslaví v měsících leden - březen 2016:

Pešová Jarmila   Vícha Bohumil
Nečesánková Alena  Bukáček Zdeněk 
Jurman Hynek   Špaček Josef
Jakubcová Eva   Kalousová Alena
Ostrá Marie   Čuhelová Jaroslava
Kojetínská Dagmar  Kroupa Jiří 
Šauer Vlastimil   Sedlák Josef

B L A H O P Ř E J E M E !

Vítání občánků - 5. října  2015

Přivítána byla tato miminka: 
Magdalena Libichová, Roman Hrubeš, Markéta Mašíková

Na čtvrtého prosince připravili 
naši páťáci mikulášskou obchůz-
ku. Nachystali si masky, pravou 
Knihu hříchů plnou jmen hříšní-
ků, drobné sladkosti, brambory 
i uhlí. Pak vyrazili na obchůzku 
školy. Začali u prvňáčků, kteří 
ještě nevěděli, co je čeká. A tak 
hlavně holčičky hledaly bezpe-
čí za učitelským stolem u paní 
učitelky. Páťáci k nim ale do-
razili bez strašidelných masek, 
prvňáčci přednesli básničky a vše 
se obešlo bez slziček. Pak násle-
dovala cesta po dalších třídách. 
Někteří z hříšníků byli v pytli vy-

neseni na chod-
bu, nicméně až  
do pekla čer-
ti nikoho ne-
chtěli. Čertiska 
ne z apom něla 
ani na personál 
školy. Nakonec 
byl čertům, an-
dělům a Miku-
láši povolen i vstup do mateřské 
školy, kam dětem přinesli slad-
kosti a snažili se je přesvědčit, 
že za strašidelnými maskami se 
skrývají jejich kamarádi.

Mgr. Bohumila Blechová

Mikulášská obchůzka ve škole
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ŠTĚPÁNOVSKÉ  HODY

Vždy druhou říjnovou neděli slýcháme:
Čí jsou hody? A odpověď dobře známe.
Naše!!! Zakřičí mládež oděná v kroji!
A rádi se přidají i ti, kteří pod májí stojí.
Svedeme na beránka všechny hříchy,
nevadí, že se přitom kácíme smíchy...
Ovečka s katy smutně ortel vyslechnou,
přicválá „Pardonka “, to si oddechnou! 
Na kolotočích se určitě rádi povozíte,
na stáncích pak zbytek peněz utratíte!
V pondělí pod májí pak můžete za šera
popadnout cep a „zatlouct si Kačera.“
Po oba dny vyhrává muzika veselá,
o tyhle tradice bych přijít nechtěla!!!
              LM

MIKULÁŠSKÁ  NADÍLKA

V sobotu na štěpánovském náměstí
sáhneme si na čertisko - pro štěstí!
U stánků se pro dobroty zastavíme,
stromek vánoční všichni rozsvítíme.
Anděl a Mikuláš nám zvedne náladu,
ale netahejte ho za vousatou bradu!
Krásné básničky nám děti přednesou,
sladkou odměnu si potom odnesou...
A my ty děti tak rádi posloucháme!
A přitom v hlavě jedno přání máme: 
Ať je stále slyšet jejich šťastný smích!
A ještě - ať už se konečně objeví sníh!

LM

Těsto: 250g hl. mouky, 70g moučkového cukru, 90g mletých ořechů, 
140g másla, 1 žloutek, 1 necelá lžička skořice, kůra a šťáva z půlky ci-
tronu

Krém: 120g másla, několik lžic karamelizovaného salka (asi třetinu ple-
chovky)

Poleva: 1 malý bílek, moučkový cukr, 3 lžičky karamelu - zbytek z konzervy

Těsto vypracujeme na vále rukama z uvedených surovin. Rozválíme a vy-
krájíme kolečka. Upečeme dorůžova při 180°C asi 5-7 minut.

Krém: Máslo vyšleháme do pěny a po lžících zašleháme karamelizované 
salko podle chuti (buď koupené nebo plechovku salka vaříme ponořenou 
ve vodě 1,5 hodiny a necháme do druhého dne vychladit).

Poleva: K bílku prosejeme moučkový cukr a umícháme polevu, cukru přidá-
me tolik, aby byla hustá, podle chuti přidáme karamel.

Polovinu vychladlých koleček namáčíme do polevy a necháme ztuhnout. 
Na druhou polovinu koleček nastříkáme krém a přiklopíme kolečko s pole-
vou. Můžeme libovolně ozdobit .

DÁ LE  PŘ IPR AV U JEME

TŘÍKRÁLOVÁ  SBÍRKA - od 1. do 14. ledna 2016
MASOPUST - 6. února 2016 - ČSŽ Štěpánov pořádá průvod obcí
ŠTĚPÁNOV ČTE DĚTEM - únor 2016 v ZŠ Štěpánov 

Městys Štěpánov nad Svratkou
a Římskokatolická farnost Štěpánov nad Svratkou

Vás srdečně zvou na

Vánoční  odpoledne
v neděli 10. ledna 2016 v 15 hodin

v kostele sv. Petra a Pavla
Program:

Národopisný soubor BOROVĚNKA při ZŠ Štěpánov:
Přijdeme k vám na koledu

Chrámový sbor MAGNIFICAT z Lelekovic:
Moravská mše vánoční „Čuj, Miko, čuj“ Josefa Schreiera

Vstupné dobrovolné

Zápis do 1. třídy základní školy

Zveme Vás k zápisu 
do 1. třídy  
ve čtvrtek 

28. ledna 2016 

v Základní škole  
ve Štěpánově 

nad Svratkou.
A B C D E F G H

a b c d e f g h V pátek 6. listopadu 2015 k nám zavítal Cirkus Pacific. Od 17 hodin 
jsme měli možnost zhlédnout zábavné a napínavé představení.


